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Consell de Barri de Sant Martí   

 

Assumpte  Resum d’acords del Consell de.Barri de Sant Martí 

Lloc Auditori Sant Martí Núm.  

Data – Hora 24 d’octubre de 2016  de 18:30h a 20:30h 

Assistents 

 

Marc Andreu President 

Eva Campos Consellera 

Carme Herrero Secretària 

Pep Garcia Puga Gerent 

Jordi Marzo Conseller 

Eugènia Angulo Consellera 

Oriol Puig  Conseller 

Ramon Sabaté Conseller 

Ainhoa Ruiz Consellera 

Ma. Arenillas Picanyol Consellera 

 Jose Luis Sánchez Coordinador Grup C’S 
Sant Martí 

Entitats  Salvador Mañosas AVV la Palmera 

Josep M. de la Concepción AVV Sant Martí de Provençals 

Carles Martínez Sant Martí Eix Comercial 

Joaquim Llobet Bonet Centre Estudis Sant Martí 
Provençals 

M. Carme Gimenez Sanz Directora Escola la Caixa 

Antonio Herrera Centre d’Estudis de Sant Martí 
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Nombre de ciutadans a títol individual: 40 
 
 

Ordre del dia:  

 Parc de Sant Martí: 

o Implementació zona gossos 

o Recuperació de la Memòria Històrica de Sant Martí 

 Pere Calafell: calendari d’actuacions 

 Torn obert de paraules 

 

La Consellera Eva Campos explica que hi ha un canvi a l’Ordre del Dia del consell de 

barri de Sant Martí de Provençals i el punt sobre la Recuperació de la Memòria 

Històrica de Sant Martí passarà a de ser el 2n punt a ser-ne el primer, ja què el 

conseller de cultura, en Jordi Marzo, ha de marxar cap a una altra reunió. 

 

El conseller Jordi Marzo, explica que s’està treballant conjuntament amb el centre 

d’estudis de Sant Martí i les Associacions de Veïns el tema de la Memòria Històrica 

dels barris de Sant Martí de Provençals i que es convida als veïns i entitats a 

participar-hi.  

L’Eva Campos explica que BIMSA ha pres cotes del parc i que el projecte de la 

Memòria històrica serà un projecte en col·laboració amb els veïns, es crearà una taula 

de treball a l’entorn del nou espai del Parc de Sant Martí. 

L’Antonio Santos comenta que s’ha de fer un projecte amb cara i ulls per començar a 

posar en valor el patrimoni. La història es remunta al 1716, centre del municipi de 177 

habitants. S’ha de posar en valor la via Romana, el Rec Comtal, la Riera d’Horta... Cal 

que aquest projecte es faci bé, no és només posar una placa davant. S’emplaça a que 

en Norberto pugui col·laborar amb el projecte.  

En Jordi Marzo explica que acaba de reunir-se amb el Norberto i que encara que 

acaba d’arribar la intenció és treballar aquest temes creant un grup de treball de la 

Memòria Històrica de Sant Martí. Explica com el seu antecessor, l’Antonio Herrera és 

molt coneixedor de la Memòria Històrica i que formarà part del grup de treball de Sant 

Martí. 
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A continuació la consellera Eva Campos passa al 1r. Punt de l’Ordre del Dia: la 

implementació de la zona de gossos i presenta un power – point amb la informació. 

Explica com l’ordenança municipal estableix una gran àrea d’esbarjo de gossos a 

cadascun dels districtes d’uns com a mínim 750m2 . Explica que s’ha format una taula 

de treball amb entitats i veïns i s’ha pactat la implementació d’una Àrea d’Esbarjo de 

Gossos de 2000 m2, amb la incorporació d’una zona d’Agility. Paral·lelament i a partir 

d’aquest moment es podrà treballar en fer acomplir l’ordenança al parc de sant martí. 

Fins que no es donin eines no es podran acomplir. Serà el primer espai d’aquest tipus 

que es farà a Sant Martí, àrea de gossos i zona d’esbarjo. Es necessitarà un carnet de 

tinença cívica de gossos que es donarà de manera gratuïta a l’OAC, per a l’obtenció 

de la qual és obligatori que l’animal estigui censat i amb xip. Pel que fa a la planificació 

del projecte es preveu que l’aprovació definitiva del projecte sigui al mes de juliol de 

2017, amb un pressupost d’uns 300.000€ 

 

S’obre el torn de paraules: 

 

 Veïna: Vol saber si l’Area funcionarà com la platja de gossos, on els  

controladors tenen un horari i quan marxen no hi ha control. El control hauria 

de ser tot el dia o no es respectarà. Que passarà amb els gossos perillosos.  

 Un veí, explica que actualment al parc no poden anar els nens perquè hi ha 

molts gossos perillosos. És una vergonya, no hi ha policia i ningú hi diu res. 

 L’Antonio Santos vol saber si el pressupost és només de l’Àrea d’Esbarjo de 

gossos o de la rehabilitació total del Parc. Explica que aquest ha estat un acord 

entre les entitats animalistes usuàries del parc i les entitats veïnals i que quan 

es faci s’haurà de respectar. Explica que el moviment veïnal ha fet un esforç 

important perquè es pugui resoldre definitivament. 

 Bea explica que hi ha 60.000 gossos censats i vol saber perquè s’han reduït 

1000m del projecte inicial. No està d’acord amb una zona d’agility i expressa 

que els gossos el que necessiten és córrer. Explica que pel que fa als amos no 

responsables, és amos responsables són els 1rs que criden a la GUB. Explica 

que hi ha moltes activitats incíviques al Parc: consum i venda, botellon,  
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trombos amb el cotxe, trencament de mobiliari urbà. Explica que entre nens i 

gossos no hi ha problema perquè hi ha molts espais per nins diferenciats. 

 Fco García, vol saber si es donarà un carnet per gos. I pensa que 300.000€ és 

poc. 

 Salvador Mañoses vol saber quin impacte tindrà amb d’altres veïns de la zona. 

 Montse, explica que la zona de gossos que es va proposar era de 3000m2 i 

volia saber si s’havien fet reunions on es consensuessin els 2000m2 sense que 

ho sàpigues la resta de la taula. 

 AVV Sant Martí de provençals vol saber quants m2 quedaran per a les 

persones. I que es farà per tal que aquesta àrea no actuï com a reclam de 

gossos d’altres zones. 

En Marc Andreu dona contesta: 

Explica que a Sant Martí no hi ha 60.000 gossos. Que es pensa que a tota la ciutat hi 

ha uns 70.000 gossos, dels quals 45.895 estan censats i d’aquests 6.304 pertanyen a 

Sant Martí.  

Explica que al Districte hi ha 14 espais d’esbarjo de gossos. Uns 5.577m2. Només 

superats per l’Eixample i al mateix nivell que Sans Montjuïc. És una realitat que cal 

afrontar. La platja de gossos, amb 1200m2 és el 15è indret d’aquestes característiques 

al Districte de Sant Martí. És un reclam de ciutat. Segons normativa ha d’haver-hi una 

àrea de com a mínim 750 m2 a cada districte, i a Sant Martí més que es duplicarà 

l’espai. La partida genèrica sortirà de l’Ârea d’Ecologia Urbana i el projecte executiu 

s’haurà d’ajustar a la partida. 

La consellera Eva Campos explica que la platja de gossos ha estat un projecte pilot 

que ha funcionat molt bé. Explica com agents cívics hi seran les hores que pertoquin i 

que cada propietari ha de ser responsable. Es treballarà a la taula conjuntament amb 

entitats animalistes i/o usuàries per fer-se corresponsables. Agraeix a l’AVV de Sant 

Martí de Provençals i la Verneda la voluntat de triplicar l’espai. També explica que no 

s’ha fet cap reunió més en que no hi hagin estat les entitats. Explica que es va fer un 

dibuix aproximatiu sobre plànol, però que en cap moment es va parlar de 3000 m2. 

Són uns 2000 o 2100 m2, nombre que triplica el que estableix l’ordenança com a 

mínim. Amb aquesta àrea hi hauran les eines que permetin acomplir l’ordenança i es 

podran aplicar mesures punitives. No s’ha tret cap espai, s’ha triplicat. Les entitats 

animalistes i veterinàries han concebut l’espai per tal que tingui un màxim rendiment.  
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Per tal de poder gaudir d’aquesta àrea s’haurà d’estar en possessió d’un carnet per 

gos, anual i gratuït. Aquesta àrea és per a tot el districte, però n’hi ha 14 a tot el 

territori. A les places del districte s’establirà un horari cívic per passejar els gossos. 

 

Marca Andreu explica que és l’actuació més grossa al districte, però que hi ha moltes 

més zones on es continuarà treballant en manteniment i renovació. 

 

 Bea, veïna. Vol saber si hi ha espais separats o és un únic espai. 

 L’Eva Campos explica que aquest punt no està tancant, ja què s’està treballant 

a la Taula. 

 Bea, veïna, replica que està bé que s’hagi consultat a les associacions 

animalistes però que és ensinistradora de gossos i el que els gossos grans 

necessiten és córrer i es pot evitar una despesa innecessària en zona agility 

perquè els gossos no ho necessiten. N’opina que és millor una zona oberta 

sense obstacles. 

 La consellera Campos  la convida a participar a la Taula de treball 

 Antonio Santos de l’AVV de Sant Martí de Provençals explica que l’acord a que 

s’ha arribat amb el Districte té dos parts: el parc de gossos i el parc per a les 

persones. Vol saber quan es començarà a parlar del Parc de Sant Martí per tal 

que tothom pugui quedar satisfet. Cal una redefinició del Parc, no és només un 

problema dels gossos ja que n’hi ha moltes d’altres actituds incíviques. Ha 

d’haver-hi un treball en paral·lel 

 En Joaquim de l’AVV de Sant Martí de Provençals exposa que per reduir 

l’oposició de qui no és animalista s’ha de fer tot a l’hora. 

 Veïna, demana que passi més GUB i Mossos pel Parc, perquè hi ha propietaris 

de gossos que no recullen les defecacions, hi ha gossos perillosos, hi ha 

botellon, acampades, barbacoes gitanes, utilitzen el llac com a piscina, consum 

i tràfic d’estuefaents. A la zona del depòsit aigua no es passa a tallar la gespa i 

s’ha demanat a parcs i jardins i els han respost que això afavoreix la 

biodiversitat, estan en desacord perquè és la biodiversitat de plagues, xinxes, 

garrapates, rates... 
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 Veí demana que hi hagi un pipican per a gossos petits i un altre per als grans. 

També denuncia que hi ha molts propietaris incívics que no recullen els 

excrements. 

L’Eva Campos explica que és una àrea d’esbarjo de gossos que dignificarà el Parc de 

Sant Martí juntament amb la recuperació patrimonial d’aquest. Convida a tothom que 

vulgui a participar-hi a la taula de treball. 

 

En Marc Andreu explica que no hi ha cap àrea definida, que parlant de l’area de 

gossos s’està parlant del parc. No existeix un avantprojecte, el parc és més, la zona 

d’obres ha tallat un projecte integral del parc, sense la qual no es pot plantejar en la 

seva totalitat, malgrat tot, mentrestant s’està treballant. Tant és així que hi ha reunions 

periòdiques amb Parcs i Jardins sobre aquesta qüestió. 

 

 Veí, explica que el Parc de Sant Martí és el parc de la gossera. Tot està 

destrossat (plantes, gespa, forats terra...) excés de gossos. Que no es 

propietari de cap gos per la qual cosa no ha de pagar pels gossos, que ho 

pagui qui té gos i destrossa l’espai públic. La Jardineria està destrossada. Els 

gossos perillosos no porten morrió. Només es parla i parla i no es fa res. Hi ha 

vegades que ha comptabilitzat 40 gossos al parc. I els propietaris no són cívics. 

 Bea, veïna, està d’acord amb el veí i els emplaça a trucar a la urbana. Els 

propietaris responsables es troben amb les mateixes situacions que els que les 

persones que no tenen gos. 

 

En Marc Andreu explica que el tema ja està plantejat i que és una problemàtica de 

ciutats reals. Es presentarà aviat el projecte previ consens dels diferents sectors, amb 

el qual es podrà empènyer a la ciutadania a acomplir l’ordenança vigent. El tema es 

dona per tancat. 

 

 Montse, veïna, encara fa una rèplica, i explica que al parc hi ha una zona 

afectada per obres que ningú se n’ocupa: llums, zona molt fosca, bassals 

d’aigua darrera les tanques, aigües podrides plenes de mosquits, a una zona 

d’Adif, terra de ningú, que s’hauria de sol·lucionar. 
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En Marc explica que com a plans de prevenció són deures que es porten al consistori, 

malgrat tot la complexitat de les obres de l’AVE, es veuen agreujades per les difícils 

converses entre l’Ajuntament i el Ministeri de Foment i, actualment, més difícils encara 

per l’actuació judicial sobre les obres, que han  estat intervingudes pel jutge, fan 

d’aquest tema encara més complicat. 

 

 Bea, veïna, explica que el tema de gos gran i petit és un problema de 

sociabilitació i educació dels gossos, els propietaris han de sociabilitzar els 

gossos 

 

Pere Calafell: calendari d’actuacions 

 

El gerent del districte de Sant Martí, en Pep Puga explica el procés del Pere Calafell. 

Al mes de juliol del 2015 i mitjançant una intervenció de l’AVV de Sant Martí l’Edifici 

Pere Calafell d’uns 2000 m2 + pati va iniciar el procés de compra per part de 

l’Ajuntament. Al juliol del 2016 ja es va dotar d’una partida pressupostària d’acord amb 

la taxació de la Fundació “la Caixa” d’uns 1.000.000€ . Va haver-hi una reunió directa 

de patrimoni que va fer una consignació pressupostària. El patronat de la fundació va 

donar l’autorització per a la venda de l’edifici i al 2016 tindrà lloc l’adquisició per part de 

l’Ajuntament. L’edifici s’ha de posar en normativa. En funció d’aquesta adquisició i de 

la disposició d’usos com a escola bressos s’ha de reformular el projecte, ja que 

l’escola bressol pensada per compartir equipament amb la biblioteca Gabriel García 

Márquez haurà de marxar cap a l’equipament d’en Pere Calafell. Actualment a l’edifici 

s’està fent l’anàlisi de l’estat de l’edifici, mitjançant cates. Sembla ser que l’edifici és 

sòlid encara que s’haurà de fer un adaptació interna important pel tema d’accessibilitat 

i normatives. Actualment s’està a la recta final per a la compra per part de 

l’Ajuntament. Les obres durant aquest mandat en equipaments serà l’escola bressol 

Exquitx i les obres de la biblioteca Gabriel García Márquez. Pel que fa a la biblioteca 

sobrarien m2 que es concretaran amb el moviment associatiu del districte de Sant 

Martí però sense dotació pressupostària per aquest mandat. 

 Antonio Santos, de l’AVV de Sant Martí de Provençals, explica que tant 

l’Associació de Veïns de la Palmera com de Sant Martí davant d’una realitat 
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van fer una proposta al Districte i aquest va reaccionar correctament al mes 

d’abril. Queda pendent la 2a fase. Demana que les obres de la 1a fase no 

limitin les de la 2a. fase. S’haurà de continuar treballant i parlant pel que fa a 

l’adeqüació d’úsos. 

 Veí, demana que no siguin només les associacions de veïns les que tinguin 

veu, sinó que es cridi a la resta d’entitats. 

 Merche, veïna, vol saber si la 2a fase que no està destinada a escola bressol 

no es realitzarà. 

El gerent explica que l’escola bressol utilitzarà uns 800-900 m2, la resta i el soterrani 

s’ha de parlar. 

 Directora de l’escola “la caixa” diu que es una bona notícia la realització de 

l’escola bressol, ja que si no han de tancar l’aula de P3 i que si no es fes es 

deterioraria l’espai de cara a la totalitat de l’edifici de l’escola. Voldria conèixer 

les dates i quan començaran les obres. 

El gerent explica que aquesta adquisició i obra no estava ni planificada, va ser una 

realitat que es va haver d’assumir i va haver-hi acord entre tots perquè sigui possible la 

compra, més una altra partida per tal que es pugui fer l’escola bressol. 

En Marc Andreu explica que això no es va planificar pel govern anterior, ni estava 

projectat pressupostàriament, i que es va haver de reaccionar endavant d’aquesta 

situació. Es va haver de negociar amb l’oposició per tal que entrés en els 

pressupostos. S’explica que fins que legalment l’edifici no sigui de l’Ajuntament no es 

podrà fer el projecte. Malgrat tot, s’estan fent les cates per avaluar el nivell de 

complexitat o no que té l’obra. La resta d’usos de l’espai seran uns usos acordes amb 

l’escola bressol i l’escola pública, uns usos educatiu i culturals hi tenen lògica. Es 

preveu tot un equipament d’usos educatius i culturals encara que per aquesta 2a part 

no hi ha pressupost. 

 En Francesc felicita a l’Ajuntament perquè tots els grups polítics es posessin 

d’acord en aquest tema 

 En Salvador Mañoses explica que el centre cívic es quedarà buit pel que fa al 

trasllat de la biblioteca i hi hauran 3 espais a redefinir: biblioteca del centre cívic 

/ espai ubicat a l’equipament de la biblioteca Gabriel García Márquez que ja no 

serà escola bressol / espai sobrant de l’escola bressol al Pere Calafell 

En Marc Andreu explica que tot ha de tenir coherència. 
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Torn obert de paraules  

 

 Joan, veí, demana el calendari de la biblioteca. El gerent no ho porta a sobre 

però en Salvador Mañosas li apunta: Projecte executiu. Concurs i licitació al 

2017. Inici d’obres maig-juny 2017 i finalització obres mitjans 2019. 

 

En Marc Andreu informa que  el programa de festa major està a la porta de l’Auditori. 

 

 Veïna, vol saber si es farà una reforma integral del Pere Calafell. 

 

En Marc Andreu explica que si no té cap patologia no s’ha d’enderrocar i no cal fer una 

reforma integral però s’ha d’adequar l’escola bressol i el pati a la normativa existent. 

 

Es dona per tancat el consell de barri de Sant Martí de Provençals a les 20:45h 

 

 

 

 

 

 

La Secretària 

Carme Herrero 

Tècnica de barri de Sant Martí 

Districte de Sant Martí de Provençals 

 

 

 

 

 


